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Tot i que de vegades en renegu-
em, la veritat és que la feina és
important a la nostra vida. No en
va, algunes de les ments més bri-
llants de la història han escrit fra-
ses que posen de manifest l’amor
que molts homes i dones senten
per l’acte de treballar. “No puc
parar de treballar; tindré tota l’e-
ternitat per descansar”, va dir la
Mare Teresa de Calcuta. “Al cap
i a la fi, la feina és la millor ma-
nera de passar la nostra vida”, va
afirmar l’escriptor francès Gus-
tave Flaubert. “Sempre que et
preguntin si pots fer una feina,
contesta que sí i posa’t de segui-
da a aprendre com es fa”, rebla-
va Franklin D. Roosevelt. “El
denominador comú per a l’èxit és
la feina”, assegurava el magnat
John D. Rockefeller.

Potser la feina no és tan im-
portant com el que aquests his-
tòrics famosos afirmaven, però
no tenir-ne pot acabar conver-
tint-se en un mal de cap, encara
més quan se superen els 55 anys.
Una enquesta feta el passat mes
de novembre per Pimec asse-
nyalava que una de cada quatre
petites i mitjanes empreses con-
sidera que incorporar persones
de més de 45 anys comporta di-
ficultats. Es tracta d’una millora
respecte de l’any anterior, quan
el 32% deien que la contractació
de perfils sènior suposa un pro-
blema. Sigui com sigui, la meitat
d’empreses descarten implan-
tar polítiques que afavoreixin
contractar sèniors.

Les dades apunten que l’atur
en persones en edat de treballar
per sobre dels 55 anys és un
tema sovint invisibilitzat i pro-
blemàtic. Segons xifres de Co-
missions Obreres (CCOO), el

darrer trimestre del 2023 hi ha-
via 366.000 aturats a Catalunya,
dels quals 65.000 tenien més de
55 anys. Dit d’una altra manera:
gairebé una de cada cinc perso-
nes que no tenen feina supera
aquesta edat. Així mateix, men-
tre que el nombre global de per-
sones aturades ha baixat en els
darrers temps, pel que fa a la xi-
fra de persones sense feina de
més de 55 anys ha augmentat un
12%. En aquest sentit, es pot
afirmar que el mercat laboral
mostra un cert rebuig cap als per-
fils de treballadors amb més
anys. “El nivell d’expertesa, que
tan important és a la vida, en
aquest àmbit et penalitza, i l’edat
passa a ser un motiu de rebuig”,
diuen des de CCOO.

LA VEU DE L’EXPERIÈNCIA
Més enllà d’aquestes dades, Línia
L’H s’ha posat en contacte amb
diverses dones que participen
en l’Associació de Persones Atu-
rades de més de 45 anys, As-
sat50, de l’Hospitalet, per en-

tendre què vol dir estar a l’atur en
aquestes edats. L’organització
s’encarrega d’ajudar a buscar
feina, fa formacions i cursos,
dona suport emocional, fa sen-
sibilització social i treballa l’au-
toestima dels seus usuaris oferint,
per exemple, un grup de teatre.
Ens atenen la Joana, l’Amparo i
l’Emi, que tenen més de 55 anys
i no tenen feina. “És molt difícil

aconseguir-ne quan tens més de
cinquanta anys, per moltes ganes
i aptituds que tinguis i per molt
que vulguis treballar”, considera
l’Amparo. “El primer fre són les
entrevistes, perquè ni et truquen
per anar-hi, perquè l’edat els fa
por”, afegeix. D’aquesta manera,
si aconsegueixen concertar una

entrevista, ja quan entren per la
porta, diuen, els miren diferent.
És per això que des d’Assat50 cri-
tiquen que moltes empreses
“desaprofiten l’experiència de
les persones de més de 55 anys
que volen treballar”. “Calen plan-
tilles diverses que generin con-
nexions entre persones de dife-
rents edats i que, per tant, re-
presentin la societat”, consideren
des de CCOO. Per assolir-ho,
des del sindicat reclamen, d’en-
trada, que sigui obligatori fer
processos de selecció amb currí-
culums cecs. És a dir, on no es
vegi ni l’edat ni la fotografia.

IMPACTE DESIGUAL
L’atur en persones de més de 55
anys no impacta en tothom de la
mateixa manera. Les dades de la
Generalitat més actualitzades,
que malauradament no estan
segmentades per aquest tall d’e-
dat, sinó que contemplen només
les persones sense feina de més
de 45 anys, indiquen que el 58%
dels aturats sènior són dones. Al-

hora, tres de cada cinc fa més
d’un any que estan a l’atur, i el
62% tenen estudis bàsics.

Així mateix, un estudi de la
mateixa Generalitat del 2019
apuntava que el sector econòmic
amb més atur de persones de més
de 55 anys és el dels serveis, ja que
una de cada quatre persones atu-
rades sènior ha treballat en aquest
àmbit. “A més de ser un sector fe-
minitzat, està enfocat a l’atenció
de cara al públic, i hi ha el pen-
sament cultural que la gent que
ven ha de ser jove per vendre a
través de la imatge”, consideren
des de CCOO.

Amb tot, no tenir feina té con-
seqüències directes en l’estat d’à-
nim. “No et sents útil i no entren
diners a casa”, diuen des d’Assat,
per afegir que “et baixa l’autoes-
tima i augmenta l’estrès i la de-
pressió”. “Hi ha molts dies que no
pots dormir”, diu l’Emi. “La feina
genera un entorn d’amistat i tam-
bé dona la possibilitat de tenir un
oci que perds quan no tens feina
ni sou”, afegeix l’Amparo.

Quan l’edat juga en contra
» Un de cada cinc aturats té més de 55 anys: “És difícil trobar feina, per moltes aptituds que tinguis”
» Parlem amb tres membres d’Assat50, una entitat local que treballa per trencar aquesta dinàmica

Entrada d’una Oficina de Treball. Foto: Aina Martí/ACN

“Hi ha molts dies que
no aconsegueixes
dormir”, diu l’Emi,
membre d’Assat50

Albert Alexandre
L’HOSPITALET



OpinióMaig 2024

| 4

línial’H.cat

Dipòsit Legal: B 12321-2013 www.liniaxarxa.catPremi Tassis Torrent de Comunicació 2011

ABarcelona, homes i dones a part, hi ha molts
tipus d’animals. A perill que un biòleg
m’esterilitzi a la força per una micció fora
de test, jo diria que es podrien classificar en

quatre grups: domèstics clàssics, domèstics exòtics,
salvatges lliures i salvatges en captivitat.

I, dins de cada grup, hi ha tanta varietat de bès-
ties com opinions respecte al lloc que ocupen o que
haurien d’ocupar els animals en un hàbitat com és el
de la gran ciutat. A alguns els molesten els gossos que
van deixant rastres fecals per la vorera, a d’altres els
amoïna que els porcs senglars es rebel·lin i acabin fent-
se els amos d’aquesta immensa granja urbana, i n’hi
ha que es preocupen pel benestar dels coloms i les ra-
tes, als quals consideren criatures injustament estig-
matitzades i discriminades.

Jo, que soc de poble, em faig un embolic, perquè
acabo confonent els animals domèstics amb els sal-
vatges i, fins i tot, amb els comestibles. De petit, a casa
vam tenir els típics animals de companyia: gats, gos-
sos i canaris, i també cuidàvem amb propòsits culi-
naris conills, gallines, ànecs, guatlles i fins i tot coloms.
Però un dia em van regalar un ratolí blanc d’aquells
que no paraven de xisclar a les paradetes de la Ram-
bla i em va esclatar el cap, perquè no sabia si era una
broma o realment em volien afalagar amb una nova
mascota que, si no fos pel color del pèl, s’assembla-
va molt a aquelles bestioles que caçàvem amb tram-
pes al magatzem.

Em va consolar pensar que, si Susanita tenia un
ratolí, jo també tenia dret a gaudir de la companyia

d’un rosegador, encara que el meu ni menjava con-
fits d’anís ni jugava als escacs. Així que el vaig cuidar
amb tot el meu entusiasme fins que un dia es va es-
capar de la gàbia i va desaparèixer per sempre, sen-
se deixar una nota ni res. Els meus pares em van as-
segurar que, cansat de l’estrès del poble, s’havia
traslladat a viure al camp, on es podia relacionar amb
altres ratolins com ell i, ves a saber, potser hi mun-
taria una casa rural per allotjar-hi animalons de tots
els colors i mides. Però jo desconfiava de la meva fa-
mília des que havíem cuidat un corderet fins a fer-se
adult i, després d’evadir-se del corral màgicament, com
un Houdini llanut, a casa vam estar menjant xai du-
rant setmanes. Molta casualitat!

Cal reconèixer que, a diferència de Nova York, a
Barcelona no tenim esquirols saltant pels arbres ni co-
codrils i tortugues ninja aguaitant a les clavegueres,
però a la ciutat disposem d’unes 100 espècies autòc-
tones de vertebrats, dels quals n’hi ha molts de pro-
tegits per llei: concretament, 55 aus, 2 amfibis, 8 rèp-
tils i 7 mamífers. Segons l’Ajuntament, aquest patri-
moni es veu amenaçat constantment per la pressió ur-
bana i necessita protecció. D’acord, però qui protegeix
les persones del creixent nombre d’animals? Perquè
potser cal cuidar el bernat pescaire o el falcó pelegrí,
però de coloms i cotorres anem molt ben servits.

I, per si no n’hi hagués prou, darrerament la rata
negra s’està expandint per la ciutat a causa de l’aug-
ment de zones verdes, diuen els experts. Aquesta rata
de muntanya, coneguda científicament com a Rattus
rattus –és a dir, rata pura sang–, és més gran que la

grisa o de claveguera de tota la vida i està provocant
una certa alarma entre els veïns i usuaris d’espais
verds, com els Jardins de Paula Montal i els dels Tres
Tombs, que s’han hagut de tancar per dur-hi a terme
tasques de desratització. Una feina complicada, ja que
es veu que la rata negra és més desconfiada que la pa-
renta grisa i costa que caigui en els paranys, perquè
es refia menys dels esquers que el ratolí Jerry.

Per tant, a qui se’ls acumularà la feina és als mo-
tivats de l’associació Refugio Puro Amor, uns ultra-
protectors que defensen el dret a una vida digna d’a-
nimals urbans sovint mal vistos, com ara rates, co-
torres, gavines i garses, tot i que gran part de les se-
ves accions se centren en els coloms, que conside-
ren els “animals més oblidats i els que menys ajuda
reben, però els que més la necessiten”. En part, te-
nen raó que existeix un greuge històric envers els co-
loms: un d’ells és el pare autèntic de Jesucrist, són
el símbol de la pau i, alhora, el seu paper ha sigut vi-
tal com a missatgers voladors en temps de guerra i,
per contra, els tractem amb menyspreu, anomenant-
los “rates amb ales” o coses pitjors, si considerem que
“rates” no és un insult.

La meva recomanació a Puro Amor, si volen
triomfar amb el seu projecte de refugi antiespecista,
és que vagin a plaça Catalunya i preguntin pel colom
Amadeu. Si aconsegueixen que arribi puntual a l’ho-
ra de dinar, es pot convertir en un excel·lent ambai-
xador de marca, malgrat que sempre hi haurà algun
incrèdul que acabarà cridant allò d’”el papa està boig!,
el papa està boig!”.
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Fa 11 anys, el cas de la
desaparició i posterior

descobriment del cadà-
ver de la petita Asunta va causar com-
moció a Espanya. Encara més quan la in-
vestigació cada vegada estava més
centrada en els pares com a sospitosos
del crim. Avui arriba a Netflix la mini-
sèrie que narra els esdeveniments. 

Tuits en paper
Aquí es
piula

Pepe Mujica anuncia
que té un "tumor a l'e-

sòfag doblement com-
plex" per patir "una malaltia immuno-
lògica". El seu missatge: "La vida és be-
lla, es gasta i se'n va. El quid de la qües-
tió és tornar a començar cada vegada
que un cau. Si hi ha un problema, que
es transformi en esperança".

@Marco_Teruggi

Avui és el Dia Mundial
de la Malària. Mata ga-

irebé mig milió de per-
sones l’any. El 70% són menors de 5
anys. Més del 95% de les morts són a
l'Àfrica subsahariana. És prevenible i
tractable, però l'accés de comunitats
a tractaments continua sent un gran
problema.

Torna la crisi de llet.
Mercadona abaixa no-

vament el preu per litre a
la pagesia de 0,50 euros a 0,47 euros
amb l'objectiu d’abaixar-lo fins als 0,45
euros. El preu just que reclama el sec-
tor: 0,60 euros el litre. Cal modificar la
llei per evitar aquest atracament de les
distribuïdores a la pagesia.

@danicornella@JuCodina@enbocacinefago

La lupa

per Víctor Porres
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A les xarxes

@LlunaCatalana3: Comença la campanya
electoral, tot i que la gent normal no la ne-
cessita per saber qui votar. Estan dissenyades
per a un públic desinformat i manipulable.

@AlanBarrosoA: Sánchez segueix. El con-
trari hauria estat donar una victòria als que
utilitzen l'assetjament i la mentida per in-
tentar canviar el que voten els espanyols.

#PedroSánchez

@InvictosSomos: Xavi Hernández conti-
nuarà al FC Barcelona. Tot i anunciar la seva
sortida al gener, la postura del míster ha can-
viat. El projecte Xavi al Barça no s'ha acabat.

#XaviHernández #CampanyaElectoral

Safata d’entrada

Les emocions són erràti-
ques. Malgrat tot, gestio-
nar-les amb objectius no-

bles pot ser una tasca moralment
necessària. Inocular por i odi és
una pauta sentimental reaccio-
nària, rastrera; fan falta fona-
ments per no caure en els preju-
dicis (gairebé una malaltia), la pit-
jor de les vocacions. L’experièn-
cia de la Primera Guerra Mundial
no va evitar la segona, això ens co-
menta José Antonio Marina:
aprenem amb dificultat, tret que
vulguem aprofitar-ho per fer-nos
més savis. Tot i així, seguim amb
democràcies autoritàries i amb al-
tres que se centren més en l’har-
monia, que no en la llibertat.

El nazisme va justificar l’as-
sassinat de criatures com a part
de la seva particular “lluita racial”;
va exterminar aproximadament
1,5 milions d’innocents (més d’un
milió d’ètnia jueva i desenes de
milers de romanís; també ale-
manys amb discapacitats físi-
ques i mentals, pollets que tam-
bé caurien en centres d’extermi-
ni o a institucions oficials). Les
majors de 12 anys servirien per a
treballar o per a experiments
mèdics, víctimes de programes
d’eutanàsia i altres maniobres
que, fins i tot,  van esquitxar el
Consell Jueu per les seves con-
trovertides negociacions. Algunes
menudetes d’ulls blaus van tenir

Passions tristes
per Francesc Reina

l’oportunitat de germanitzar-se
amb famílies adoptives. 

Entre 2005 i 2022, segons
Unicef, es van comptabilitzar
més de 120.000 morts i muti-
lacions d’éssers petits i més de
105.000 ànimes ingènues re-
clutades per exèrcits (que po-
ques vegades rendeixen comp-
tes, però que seguim alimen-
tant). A Gaza, més de 30.000
persones palestines assassina-
des, de les quals el 70% són do-
nes, nenes i nens; 11.785 ferides.
A Ucraïna el nombre de pèrdu-
es ha superat els 1.000 (12.300
joves morts en aquest enclava-
ment des de començaments
d’any); més de 5,9 milions de
persones -el 88% dones i pito-
fes- han fugit a països veïns. A Sí-
ria, de la qual ja no se’n parla, de
les 300.000 persones que viuen
als campaments, el 57% són
mares i filles (el 53% són menors
d’edat). Nens del caos, nens
soldats, nenes perdudes, su-
pervivents vagant, fugint, emi-
grant, òrfenes, desplaçades, vio-
lades, segrestades, ferides...

Els Kindertransport van pro-
tagonitzar una operació de res-

cat, permetent refugiar (sense fa-
miliars) molta canalla cap a la
Gran Bretanya entre 1938 i
1940. La tasca de les ambaixa-
des va ser fonamental: els casos
de l’anglès Nicholas Winton,
del suís Carl Lutz (qui va regis-
trar més trasllats) o del suec
Raoul Wallenberg, són dignes de
menció. L’agraïment és la me-
mòria del cor, va dir Lao Tsé.

La Nit dels Llapis és el nom
amb què es coneix un seguit de
segrestos d’estudiants de se-
cundària ocorreguts durant el
setembre de 1976 a la ciutat de
la Plata, capital de la província
de Buenos Aires (sis joves van
ser assassinades sense que res
se’n sàpiga dels cossos fins a la
data); adolescents que recla-
maven una ajuda estudiantil
per al transport; considerada per
les Forces Armades com “una
subversió a les escoles” es van
veure “obligats a erradicar-la”.

Fill de la llum i de l’ombra, va
escriure Miguel Hernández, un
ball de versos entre el clarobscur
(138.000 nens i nenes van mo-
rir en la Guerra Civil Espanyola,
58.000 infàncies evacuades).
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Els semàfors

Les principals línies de bus de 
la ciutat estan operades des del
mes d’abril per Moventis, que ha
guanyat l’adjudicació del servei.
Aquestes línies, LH1, LH2, L10,
L11, M12, M14 i M16, tanmateix,
fa dies que pateixen retards 
que han crispat els passatgers. 

pàgina 10Moventis

La Biblioteca Humana 
és una iniciativa conjunta 
de l’Ajuntament, l’AMB i la

Diputació que vol promoure la
conversa sobre llibres “humans”
per comprendre millor la
diversitat del món. I el mes 
de juny es farà a la Tecla Sala. 

pàgina 14Biblioteca Humana

L’Ajuntament ha anunciat
l’endarreriment de la reforma
del Pont d’en Jordà, l’estructura
de ferro que uneix Santa Eulàlia i
la Torrassa per sobre de les vies

del tren. La renúncia de
l’empresa contractada 
ha impacientat el veïnat.

pàgina 18Ajuntament
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La crisi del 2008 va deixar una forta empremta
a Catalunya i a l’Estat. D’un any per l’altre,
centenars de milers de treballadors van
acabar al carrer per culpa d’un còctel alta-

ment explosiu: la barreja de la crisi financera amb l’ex-
plosió de la bombolla immobiliària. Per al record, di-
verses proclames que tenien com a objectiu explicar
com havíem arribat a aquella situació: si s’havia es-
tirat més el braç que la màniga, si s’havia viscut per
sobre de les nostres possibilitats, si calia ajustar-se el
cinturó, si la crisi l’havien de pagar uns o altres…

Un dels blancs més freqüents del cabreig van ser
les anomenades “infraestructures faraòniques”,
grans inversions que a ulls del públic obeïen més a
criteris polítics que econòmics: autovies radials gra-
tuïtes, línies de metro automàtiques amb giragonses
inexplicables, aeroports sense passatgers… Tanma-
teix, dins de la categoria d’infraestructures faraòni-
ques va fer especial fortuna una subcategoria en con-
cret: les estacions de l’AVE “al-mig-del-no-res”.

Molts van considerar insultant que, mentre es re-
tallava en serveis bàsics, la xarxa d’Alta Velocitat Es-
panyola continués estenent els seus tentacles de ma-
nera imparable des de Madrid. De fet, aquest discurs
va trobar a Catalunya un bon caldo de cultiu: l’inici
de la crisi de Rodalies, provocada per una forta de-
sinversió (que aleshores començava a ser crònica) i
una priorització total per l’alta velocitat als accessos
de Barcelona que escanyava el ferrocarril conven-
cional. En resum, de la nit al dia es va fer una este-
sa de desenes de milers de quilòmetres de vies d’al-
ta velocitat. Com que l’alta velocitat i les giragonses
no són bons amics, es van evitar certs traçats per nu-
clis urbans, tot construint estacions completament
excèntriques i, conseqüentment, absolutament in-
frautilitzades.

L’alta velocitat ha de complir dos requisits perquè
l’adjectiu “alta” no sigui un simple eufemisme: tra-
çats rectes i poques parades. Accelerar i frenar un tren
a 300 km/h no es fa en pocs metres i, per tant, per
treure profit a una velocitat punta elevada cal parar
el mínim possible. És per això que l’alta velocitat i la
capil·laritat territorial són com l’oli i l’aigua i, per tant,
no són pocs els pobles i les ciutats que veuen passar
trens d’alta velocitat pel seu municipi sense aturar-
se o que, si els veuen parar, ho fan a desenes de qui-
lòmetres del nucli urbà.

Val a dir que, a la lliga d’estacions d’AVE “al-mig-

del-no-res”, Catalunya no es va quedar enrere: les es-
tacions del Camp de Tarragona i Figueres-Vilafant
han competit a primera divisió amb altres com Cu-
enca, Guadalajara, Requena-Utiel, Villena, Antequera-
Santa Ana o Segovia. Sobre la idoneïtat d’aquestes es-
tacions ja s’ha escrit rius de tinta i, per tant, no és l’ob-
jectiu de l’article. El principal propòsit d’aquestes lí-
nies és mostrar que en una cosa els espanyols són ex-
tremadament bons: copiar els francesos.

Si bé França va ser pionera en el desenvolupament
de l’alta velocitat a Europa, Espanya no es va voler
quedar enrere. Tot i el hàndicap que representava te-
nir una xarxa amb un ample de via diferent del de tota
Europa, Espanya va crear des de zero una xarxa d’al-
ta velocitat més extensa, més radial, amb més esta-
cions “al-mig-del-no-res” i, en definitiva, més gran-
diosa que la de França. I ho va aconseguir. No en va,
avui dia l’estat espanyol és dels països que constru-
eix quilòmetres d’alta velocitat de manera més barata.

I no és que França no tingui estacions d’AVE en-
voltades de camps o d’aparcaments de cotxes. De fet,
l’estat veí té moltes estacions d’alta velocitat a dese-
nes de quilòmetres dels seus nuclis urbans: Aix-en-
Provence TGV, Avignon TGV, Belfort-Montbéliard
TGV, Besançon Franche-Comté TGV, Champagne-
Ardenne TGV, Lorraine TGV, Gare de Mâcon-Loc-
hé-TGV, Meuse TGV, TGV Haute-Picardie, Valence
TGV, Montpellier-Sud-de-France, Nîmes-Pont-du-
Gard… Disputant-se amb Espanya aquesta espècie
de Champions League d’estacions “al-mig-del-no-res”.

La diferència entre França i el seu alumne avan-
tatjat, Espanya, és que els francesos han connectat
amb més o menys èxit aquestes estacions excèntri-
ques a la xarxa de trens regionals, intentant evitar
que la seva xarxa d’alta velocitat sigui una xarxa to-
talment paral·lela a la xarxa convencional, millorant
la capil·laritat del servei de TGV. A Espanya, en can-
vi, les poques ganes i el doble ample de via (estàn-
dard per a l’alta velocitat i ibèric per a la xarxa con-
vencional) sí que han consolidat dues xarxes total-

ment paral·leles. Només als llocs on s’han instal·lat
intercanviadors d’ample i es disposa de trens que po-
den canviar l’ample hi ha una certa compatibilitat en-
tre les dues xarxes.

Per altra banda, cal destacar que, si bé França ha
construït moltes estacions d’alta velocitat ex novo, mai
ha deixat de servir les estacions cèntriques d’aques-
tes mateixes ciutats amb els seus TGV. Per Nimes,
Montpellier i moltes altres ciutats tant hi passen TGV
per la seva estació històrica com per la nova (fet que,
certament, de vegades genera confusió). A Espanya,
aquesta solució ha estat inaudita fins avui dia pel men-
cionat problema del doble ample de via, si bé la im-
plantació de l’ample estàndard al corredor mediter-
rani pot fer que això comenci a canviar.

Tema a part és la urbanització dels entorns d’a-
questes estacions. Si bé a Espanya destaca la boja his-
tòria sobre la urbanització fantasma de Valdeluz a
Guadalajara, els francesos (com sempre) han tirat de
pressupost i d’eufemismes per construir Poles d’Ec-
hange, Poles de Developpement (o com diríem els
mortals, oficines i centres comercials amb moltes ro-
tondes). N’és un cas paradigmàtic la ZAC Cambacérès
a l’estació Montpellier-Sud-de-France.

En definitiva, Espanya i França han construït en
relativament poc temps una xarxa d’alta velocitat
destinada a relligar tots els centres polítics i eco-
nòmics a les seves respectives capitals. Aquestes xar-
xes s’han erigit deixant de banda molts pobles i ciu-
tats, i fins i tot han servit d’excusa per empitjorar ser-
veis de tren ja existents a la xarxa convencional. En
algunes capitals de província (de departament, a
França) s’ha propiciat la construcció de noves es-
tacions a quilòmetres dels nuclis urbans, retallant
serveis a les estacions històriques d’aquests nuclis
(especialment a Espanya). Finalment, i per variar,
en aquelles ciutats on l’alta velocitat s’ha fet arribar
al centre del nucli urbà, aquesta ha comportat, mas-
sa vegades, un procés de gentrificació que no ha pas-
sat desapercebut.

Com hem vist en el cas de les estacions “al-mig-
del-no-res”, Espanya no és un cas aïllat, sinó que re-
produeix un model del nostre entorn més proper. Per
a bé o per a mal, moltes coses que s’han pensat, s’han
fet o s’han dit ja s’han pensat, fet o dit en contextos
no gaire llunyans. El que marca la diferència és sa-
ber aprendre dels errors, i en aquest cas l’únic que s’ha
fet és aprofundir en aquest de particular.

Les millors
perles

Un mexicà ha comprat unes arracades d’or i diamants de
Cartier per 13 euros, quan en realitat en costaven 13.000. Es

tracta d’un error d’etiquetatge de l’empresa i la justícia ha donat
la raó al client. Sense voler-ho, la jugada li ha sortit rodona.

Londres ha viscut una escena insòlita amb cinc cavalls del’exèrcit britànic recorrent el centre de la ciutat durant
dues hores. Alguns es pensaven que era l’escena d’una
pel·lícula, però en realitat els animals s’havien escapat.

Els cafès de les màquines de venda dels aeroports poden serletals, i no només per ser dolents. A Palma, a Mallorca, una
treballadora ha acabat intoxicada de gravetat a l’UCI per beure’s
un cafè que podria contenir insectes.

La globalització ens permet comprar a qualsevol lloc delmón, com a l’Índia, on una espanyola va adquirir un
moble. El que no sabia és que venia ple d’aranyes. Ara, ha
hagut de marxar de casa fins que es controli la plaga.

LA FOTOGemma Sánchez/ACN

L’alta velocitat 
i la capil·laritat territorial 

són com l’oli i l’aigua

per Max Zañartu

Les estacions d’AVE enmig del no res
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La sensació de desànim que ha produït al despatx
la pèrdua recent d’un important projecte d’ar-
quitectura, després de tot l’esforç, el temps i la
il·lusió que hi havíem dipositat, m’ha portat a

la memòria una antològica exposició de l’any 2009 al
Centre d’Arts Santa Mònica de Barcelona titulada Ar-
quitectures sense lloc.

La mostra reunia, en un mateix espai, 200 maque-
tes i projectes d’autors diferents que mai van ser cons-
truïts o bé que ja no existien. Segons premis de concursos,
encàrrecs no realitzats i obres desaparegudes. El títol,
sens dubte, evocava aquest sentiment de nostàlgia que
produeix saber que allò que algú va imaginar i planifi-
car mai veurà la llum.

Juan Luis Arsuaga, paleoantropòleg i director de
les excavacions dels jaciments d’Atapuerca, parla
amb passió de la capacitat d’imaginar de l’home de Cro-
manyó, el nostre avantpassat més directe. Segons ex-
plica, va ser la diferència més notable envers l’home
de Neandertal; la característica que finalment va fer
que fos la seva descendència la que s’imposés. Cro-
manyó somiava i era capaç de crear imatges mentals
d’una realitat inexistent, desenvolupant una intel·li-
gència simbòlica més avançada que la de Neandertal.
Això li va permetre planificar i compartir projectes o
pensaments abstractes que comptaven amb el suport
de la comunitat de manera incondicional fins a la seva
consecució. Una capacitat i una ambició imbatibles da-
vant les altres espècies.

Arquitectures sense llocposava en evidència aquest
llegat genètic que vam rebre fa una eternitat i que en-
cara ens continua distingint entre els altres éssers vius:
la nostra imaginació. Els éssers humans habitem el món
present mentre ens inventem el futur. A través del di-
buix i de la representació abstracta, la imaginació hu-
mana és capaç de viure aquests espais, de reconstruir-
los, de la mateixa manera que un músic és capaç d’es-
coltar la música escrita en una partitura. Invertim quan-
titats enormes d’energia a dissenyar mons de ficció que
seran el nostre hàbitat de demà. Potser per això, no veu-
re realitzats els nostres projectes ens genera una frus-

tració que ens costa digerir. És tant com renunciar a un
futur que havíem dissenyat meticulosament.

Tot i això, la mostra del Centre d’Arts Santa Mòni-
ca amagava una cara menys evident que la de la simple
nostàlgia o la decepció.

La veritat és que els arquitectes concebem molts més
projectes que els que finalment es fan realitat. No hem
sabut trobar una altra manera que convocar moltes idees
per poder escollir entre elles, i això era una cosa que a
l’exposició saltava a la vista. El problema és que, al nos-
tre país, aquestes idees valen molt poc o gens, i aquí és
on resideix el veritable desànim. La cultura del totxo posa
preu només al que es construeix.

Podríem dir que un despatx amb cert èxit en la com-
petició en concursos d’arquitectura aconsegueix guanyar
entre un 10 i un 20% dels projectes en els quals parti-
cipa. Això és el mateix que dir que en perd entre 80 i 90
de cada 100 dels que concursa, i això requereix emprar
molta energia, però també molts diners que no rep.

Els nostres veïns francesos, suïssos o alemanys ho
tenen clar: les idees inicials han servit per emetre un
judici de valor. Formen part intrínseca de la construcció
de l’edifici, una part més que cal pagar. Allà, un des-
patx amb poca obra construïda però acostumat a pre-
sentar les seves idees en concursos o processos parti-
cipatius és capaç de subsistir econòmicament de ma-
nera digna. El contrari és fomentar la precarietat al sec-
tor. Col·laboradors mal pagats i incapacitat per inver-
tir en avenços tecnològics o en una necessària forma-
ció contínua si volem ser competitius i afrontar reptes
com l’adaptació al canvi climàtic o la incorporació de
la intel·ligència artificial en els processos de disseny.
Que les nostres idees no es converteixin en totxos no
vol dir que no valguin res.

És necessari un canvi de paradigma on administra-
cions públiques i col·lectius professionals com el Col·legi
d’Arquitectes i altres àmbits creatius estableixin les ba-
ses d’un sistema que reconegui el valor que aporten les
idees en el procés de disseny.

Un sistema més just on no guanyar no sigui sinò-
nim de perdre.

La veritat és que els
arquitectes concebem

molts més projectes que
els que finalment es fan

realitat. El problema 
és que, al nostre país,
aquestes idees valen 

molt poc o gens, i aquí 
és on resideix el veritable

desànim. La cultura del
totxo posa preu només 

al que es construeix
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@pimpo79: La pacient ha de fer una dieta
“baixa en residus” per a una prova. Se li diu
1 o 2 galetes. Truca dient que se n’ha men-
jat 72 i que no arribarà a les 102. Adeu prova.

@indicatiu: M'encanta quan entres en un lo-
cal i posa "good vibes only". Seria una llàs-
tima que l’establiment m'intentés cobrar 5
euros per un cafè i destrossés les good vibes.

@ArandaBlesas: Quin goig poder veure
que la pluja arriba a totes les comarques
de Catalunya. Aquests dies de pluja co-
mencen a fer pessigolles a la sequera!

Flaixos

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

Arquitectures sense lloc
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La Federació d’Associacions de
Veïns de l’Hospitalet (FAVLH)
entoma una nova etapa amb una
nova presidenta, Maite de la
Concha, escollida en una assem-
blea del 27 d’abril. La nova líder
veïnal comenta, en una conversa
amb Línia L’H, que espera “aju-
dar” la ciutat amb la seva feina.
Ara bé, el seu nomenament no
acaba de convèncer el sector crí-
tic de la federació, format per l’as-
sociació de veïns de la Florida,
Som Santa Eulàlia, la Indepen-
dent de Bellvitge i la de Collblanc-
la Torrassa.“La FAVLH ha tocat
fons”, descriu el quartet en un co-
municat emès amb posterioritat
a la designació de De la Concha
en una assemblea que, lamenten,
va ser “poc respectuosa” amb els
estatuts de la federació. 

En l’escrit, les associacions
crítiques amb la nova presiden-
ta –que era candidata oficialista,
molt propera a la gestió de Manuel
Piñar, l’anterior president de la
FAVLH; de fet, formava part de la
junta–destaquen que van votar en
contra de De la Concha perquè
consideren que el seu perfil “no és
el més adient” per representar el
moviment veïnal d’una ciutat “que
necessita tarannàs més tolerants
i inclusius en relació amb la di-
versitat cultural”. 

DISPUTES QUE VENEN DE LLUNY
Per entendre aquest posiciona-
ment dels crítics de la FAVLH cal
viatjar uns tres anys al passat,
quan l’associació de veïns de la

Florida va patir una escissió per
desavinences amb l’elecció de
Julia Portal –la líder veïnal més
jove de la ciutat–com a nova pre-
sidenta de l’entitat. En aquells
moments, De la Concha, con-
juntament amb altres veïns afi-
liats a la històrica associació de ve-
ïns del barri, van crear-ne una de
nova, la Distrito IV. 

Des d’aleshores, es pot afir-
mar, sense risc a equivocar-se, que
les relacions entre les dues asso-
ciacions de veïns de la Florida i les
Planes no són les més amistoses,
fins al punt que una –la històrica–
acusa l’altra –Distrito IV– de fer
seguidisme a la regidora del Dis-
tricte, Lola Ramos, i a les políti-
ques del PSC, mentre que Distri-
to IV retreu a la històrica –que es
va renovar el 2018–que no fa més
que posar bastons a les rodes. 

“DOS BÀNDOLS”
Aquestes picabaralles de barri
s’han traslladat al moviment veïnal
de la ciutat, que està dividit en dos
sectors clarament diferenciats i
que tenen maneres de fer molt di-
ferents. Tant és així que Piñar, l’a-
leshores president de la FAVLH,
no va assistir al debat dels 50 anys

del moviment veïnal organitzat el
febrer a Can Trinxet per Som
Santa Eulàlia. Aquell dia, el tam-
bé incombustible líder veïnal de
Can Serra, Gregorio Martínez, va
lamentar la situació de “dos bàn-
dols” que colpeja un moviment ve-
ïnal que pateix per subsistir. 

Preguntada per aquesta divi-
sió gairebé irreconciliable, De la
Concha recorda que “la majo-
ria” de les associacions estan en
“harmonia” –de fet, vuit van vo-
tar a favor d’ella– i que qualsevol
proposta de qualsevol associació
“es valorarà” perquè una majoria
“en ponderi la idoneïtat”. “I amb
tot el carinyo”, rebla. En un to
més crític s’ha expressat l’asso-
ciació de veïns de Bellvitge –que
també té la seva nèmesi en la In-
dependent, a imatge i semblança
del cas de la Florida–, que creu
que, amb el vot negatiu dels crí-
tics a De la Concha, s’està “me-
nystenint” la dedicació dels inte-
grants de la FAVLH.

Sigui com sigui, els crítics tam-
bé lamenten expressions “mas-
clistes” i altres “d’hostils” per part
de la junta de la FAVLH a una jove
activista que es va expressar en ca-
talà a l’assemblea del dia 27.

Exposició sobre el passat del moviment veïnal a Can Trinxet. Foto: Línia L’H

Nova presidència a la FAVLH,
velles disputes i més desunió

L’ambulància de la Guàrdia
Urbana torna a estar operativa

POLÈMICA4Després d’uns dies
de tensió, el servei d’ambulància
de la Guàrdia Urbana, conegut
com a Índia, torna a estar ope-
ratiu. El servei havia quedat
suspès a finals d’abril per la
manca d’acord entre l’Ajunta-
ment i l’empresa gestora, Falck. 

Per tot plegat, el dia 2 de
maig els treballadors de l’am-
bulància van manifestar-se al da-
vant de l’Ajuntament per exigir
el retorn del servei. Índia fa
prop de 50 anys que funciona i
té una bona valoració tant entre
el cos de Guàrdia Urbana, amb

qui treballa estretament, com en-
tre el veïnat, per la seva rapide-
sa a l’hora d’intervenir. 

Des d’ERC també van exigir
al govern local que garantís la
continuïtat del servei i van criti-
car el que consideren “mala ges-
tió” per part del consistori. Fonts
coneixedores del cas van infor-
mar també que hi havia un fort
“malestar” al cos de Guàrdia
Urbana per aquest problema.

Amb tot, des del consistori in-
formen que el servei torna a es-
tar operatiu, després d’haver re-
solt els problemes burocràtics.

Malestar dels usuaris amb 
els canvis a les línies de bus

MOBILITAT4Des de principis
del mes d’abril, les principals lí-
nies de bus de la ciutat van co-
mençar a operar amb l’empresa
Moventis, que va guanyar l’ad-
judicació del servei de trans-
port urbà a la ciutat, en substi-
tució de Baixbus. En concret, es
tracta de les línies LH1, LH2,
L10, L11, M12, M14 i M16, les
quals han patit modificacions
d’horaris i retards que han de-
nunciat alguns viatgers. 

Qui també ha sortit al pas de
les queixes ha estat el grup mu-
nicipal d’ERC, que en boca del

seu portaveu, Jaume Graells, ha
criticat la situació. “El canvi
d’empresa està provocant greus
problemes als usuaris”, ha afir-
mat el regidor, que ja ha infor-
mat que el seu grup ha traslla-
dat aquest malestar als respon-
sables metropolitans per trobar-
hi solucions. 

Per tot plegat, Graells insta
l’Ajuntament i l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB) a
implicar-s’hi directament i a
prendre “les mesures necessàries
per garantir la normalitat del ser-
vei de manera immediata”. 

L’ambulància de la Guàrdia Urbana en servei. Foto cedida

Policial | Cop contra les bandes llatines
Els Mossos i la Guàrdia Civil van detenir a finals de l’abril 10 persones en una operació a

l’Hospitalet i Barcelona contra una organització violenta d’inspiració grupal llatina. Els delictes
investigats són tràfic de drogues, robatoris, lesions, tinença d’armes i estafes bancàries.

F. J. Rodríguez
L’HOSPITALET

» La federació veïnal escull Maite de la Concha com a presidenta
» Piñar es retira, però les desavinences continuen al moviment
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ERC critica les polítiques 
de memòria del govern local 
HISTÒRIA4Aprofitant la visita a
la ciutat del ministre de Política
Territorial i Memòria Demo-
cràtica, Ángel Víctor Torres, del
17 d’abril, el grup municipal
d’ERC ha aprofitat per criticar les
polítiques memorialístiques del
consistori. Si bé Torres va fer una
ruta per diferents punts relle-
vants de la història recent de la
ciutat, els republicans conside-
ren que no és or tot el que lluu i
que el govern municipal no té
cura dels seus museus. 

Una de les parades que va fer
el ministre Torres, acompanyat
per l’alcaldessa, Núria Marín, va
ser el lloc on hi ha instal·lada des
de fa pocs mesos una stolpers-
teine o llamborda de la memò-
ria, que marca el lloc de naixe-
ment de Ferran Polo, hospitalenc
que va morir al camp d’extermini

nazi de Mauthausen el 1941. A
continuació, Torres va visitar el
Pont de la Llibertat, obra d’Ar-
ranz Bravo, i ‘El Ateneíllo’, on va
viure Rafael Barradas i que va ser
freqüentat per Federico García
Lorca i Salvador Dalí durant les
seves visites a Barcelona. 

L’ESTAT D’UNA EXPOSICIÓ
Més enllà d’això, ERC conside-
ra que el govern de Núria Marín
no fa prou per promoure i con-
servar la memòria. I posa com a
exemple el trasllat de l’exposició
sobre memòria democràtica a
una de les plantes de Casa Es-
panya, una de les seus del Mu-
seu, on està “sense bon mante-
niment”. A més, lamenten que el
govern del PSC no convidés la
resta de portaveus a la visita
del ministre Torres a la ciutat. 

ELECCIONS 12M4Que l’Hospi-
talet és una ciutat que vota pro-
gressista de manera majoritària
no és pas nou, i els partits, de cara
al pròxim 12 de maig, ho saben
perfectament. A priori, els socia-
listes no han de passar gaires pe-
nes per obtenir la victòria a l’Hos-
pitalet, on governen des de fa
dècades i sempre obtenen grans
resultats. Salvador Illa, candidat
del PSC, va visitar la ciutat el 30
d’abril, i en el debat electoral del
3 de maig al Barradas, organitzat
per Foment de la Informació Crí-
tica (FIC) i Espai de Ciutadania,
el candidat hospitalenc David
Pérez, novè a la llista del PSC per
Barcelona, va defensar les políti-
ques que ha posat en marxa el go-
vern de Pedro Sánchez.

En aquesta línia, ERC està
posant èmfasi en la seva tasca al
capdavant del govern català els úl-
tims anys. Sense anar més lluny,
durant els dies de campanya -i
abans amb Sant Jordi-, els repu-
blicans han fet un autèntic de-
sembarcament de consellers a la
ciutat, des de l’hospitalenca Anna
Simó -titular d’Educació-, fins a
Ester Capella -Territori-, passant
per Roger Torrent -Empresa- i
Joan Ignasi Elena -Interior-, que
estan reivindicant la tasca del
govern de Pere Aragonès. De fet,

Aragonès va obrir la campanya
precisament a l’Hospitalet, amb
un acte al Centre Cultural de
Bellvitge-Gornal, on va estar
acompanyat per Simó i el presi-
dent del partit, Oriol Junqueras.

Els comuns, al seu torn, tam-
bé van decidir obrir la seva cam-
panya electoral per al 12M a la ciu-
tat, amb un míting a la Farga que
va comptar amb la presència de
Jéssica Albiach, candidata, i Yo-
landa Díaz, líder de Sumar i vi-
cepresidenta del govern central.

PERFIL BAIX CONSERVADOR
Qui també s’ha endinsat en els
barris de la ciutat ha estat Ciuta-
dans i el seu líder, Carlos Carri-
zosa, que va atiar la por al “sepa-
ratisme” en una passejada el dia
5 de maig pel mercat ambulant

dels Pajaritos durant la qual va
apel·lar al vot de la classe mitja-
na i treballadora dels barris me-
tropolitans, segons va expressar,
“menystinguda pel nacionalis-
me” pels seus orígens.

PP i Vox, al seu torn, han vi-
sitat la ciutat per presentar-se
com els autèntics opositors a l’in-
dependentisme. A més, el nú-
mero 2 popular, Manuel Reyes, va
visitar el 3 de maig la ciutat per re-
clamar la supressió dels impostos
de successions i de donacions.

Per la seva banda, Junts està
recorrent els barris de la ciutat per
convèncer els veïns del projecte de
Carles Puigdemont, tot i que,
com passa amb PP, Vox i Cs, sen-
se les grans visites dels partits pro-
gressistes, convençuts que tenen
poques oportunitats a la ciutat.

La campanya per al 12M arriba a la seva fi. Foto: Arxiu

No és ciutat de dretes: ERC, PSC
i Comuns aposten fort per L’H

Una peça de l’exposició de memòria democràtica, per terra. Foto: ERC

Ciutat
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“Hi ha pocs pisos
de lloguer i mol-
ta gent en llista
d'espera”, con-

testa la comercial movent el cap
d'una banda a l'altra en signe de
negació i sense gairebé mirar la
Newma a la cara. “L'anunci deia
que teníeu un pis de lloguer de
dues habitacions per 600 euros”,
insisteix la noia balbucejant i
plantada dempeus al vestíbul
de la Cambra de la Propietat Ur-
bana a Olot. “Sí, però ja no el te-
nim”, la interromp la dona de
manera seca.

La Newma fa cinc anys que
busca un pis de lloguer a Olot o
a qualsevol altre municipi pro-
per. Però en tot aquest temps no
n’ha trobat cap. En el seu cas no
és un problema de diners. Tre-
balla en una empresa càrnia
com a netejadora i compartirà el
pis amb la seva germana, que
també té un contracte fix a jor-
nada completa. És a dir, pot pa-
gar perfectament un lloguer de
500, 600 o 700 euros, que són
els preus en què es mouen els pi-
sos a Olot.

La Newma, però, té una pega.
És catalana i parla perfectament
el català, però vesteix un hijab i
és negra. Els seus pares són ori-
ginaris de Gàmbia. L'ARA l'a-
companya a diverses immobi-
liàries per comprovar si real-
ment és tan difícil trobar pis. Per
no condicionar-ne la resposta, la
periodista també es cobreix el
cap amb un mocador com si fos
musulmana. I, efectivament, to-
tes les immobiliàries contesten el
mateix: no hi ha ni un sol pis de
lloguer a Olot.

La cosa canvia radicalment,
però, sense un vel al cap. “Tenim
un pis de dues habitacions i 560
euros”, afirma la mateixa co-
mercial de la Cambra de la Pro-
pietat Urbana que fa menys d'u-
na hora ha donat una negativa
rotunda a la Newma, quan
aquesta periodista hi torna sen-
se cobrir-se els cabells. Un pis
així és justament el que necessi-
ta la Newma. En aquesta ocasió,
la comercial es mostra amable,
m'ofereix seure, m'ensenya fotos
de l’habitatge, em proposa visi-
tar-lo i fins i tot està disposada
a esperar un dia perquè jo deci-
deixi si m'interessa. Així ma-
teix, m'ensenya imatges d'un
segon pis de lloguer que també
està disponible, encara que és
una mica més car.

“Ric per no plorar”, diu la
Newma mentre se li escapa un
riure nerviós, d'incredulitat,
quan escolta bocabadada la con-
versa amb la comercial que ha
gravat l'ARA. Aquest pis li can-
viaria la vida, assegura. El seu
marit és a Gàmbia –el va conèi-
xer en unes vacances d'estiu– i el
reagrupament familiar depèn
ara del fet que ella aconseguei-
xi un pis de lloguer. Actualment
viu amb el seu fill de tres anys a
casa dels seus pares, però allà ja
no hi cap ningú més. “Faig torn
de nit a la feina i totes les hores
extra que puc per cobrar més,

però veig que no es tracta d'un
problema de diners –lamenta la
noia–. Jo no vull anar-me'n a
viure a Gàmbia. Jo soc d'aquí, no
conec aquell país”.

La responsable de la delega-
ció a Olot de la Cambra de la
Propietat Urbana de Girona de-
clina fer declaracions a l'ARA
quan aquest diari contacta amb
ella per telèfon per aclarir la raó
de la diferència de tracte. Es
dona la circumstància que el
2021 l'Ajuntament d'Olot va im-

pulsar un procés participatiu
per abordar el racisme immo-
biliari al municipi, en què es van
implicar professionals de l'ad-
ministració local, associacions
de veïns i immigrants, però tam-
bé els mateixos agents de la
propietat. Fruit d'aquella feina,
es va fer una diagnosi de la si-
tuació i es van acordar una sèrie
de mesures.

“Fa dos anys que esperem
que l'Ajuntament faci alguna
cosa”, es queixa Mari Dram-

meh, de la plataforma Stop Ra-
cisme Lloguers, que considera
que la diagnosi va estar molt bé,
però no ha servit per a res pràc-
tic. En canvi, el regidor d'Ur-
banisme i Habitatge d'Olot,
Jordi Güell, assegura que sí
que s'hi han fet avenços: “Hem
format els treballadors muni-
cipals i ens hem posat en con-
tacte amb Figueres, Salt, Ba-
nyoles i altres ajuntaments de
la zona. Tothom detecta el pro-
blema, però ningú sap com po-

sar-s’hi”. Segons ell, la Gene-
ralitat és la que ha d'intervenir
en l'assumpte: “L'Ajuntament
d'Olot no resoldrà el problema
sol. Fa falta una voluntat polí-
tica de país”.

Rosa Padilla fa tres anys que
busca un pis de lloguer a Arenys
de Mar o a qualsevol altra loca-
litat del Maresme. És hondure-
nya, fa més d'una dècada que viu
a Espanya i gairebé no té accent
llatinoamericà quan parla. Però
la seva fesomia la delata. “No tinc

Hi ha pisos de lloguer per a autòctons però no pas per a immigrants.
En aquest reportatge del diari ARA, la periodista Mònica Bernabé comprova 

de forma pràctica les actituds racistes en moltes immobiliàries.
Una altra cara del greu problema de l’habitatge.

Sensepisosde lloguer
pera immigrants
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La Newma fa cinc anys que busca un pis de lloguer. Foto: David Borrat

ni un sol pis de lloguer”, assegura
la comercial de Finques Blau-
mar, a Arenys de Mar, pensant
que parla amb dues immigrants:
la Rosa i la periodista de l'ARA.
Al cap de cinc minuts, aquest
diari torna a contactar amb la
immobiliària però per telèfon i
parlant en català, i la resposta és
totalment diferent. “Tenim un
pis de tres habitacions amb pàr-
quing per 1.100 euros al mes”,
contesta un altre comercial.

“Et sents impotent i amb rà-
bia”, confessa la Rosa, visible-
ment dolguda. Actualment viu
en un pis d'una sola habitació
amb la seva parella, la seva filla
d'11 anys i la seva germana, on li-
teralment no caben. En necessita
un de més gran. Els diners tam-
poc són un inconvenient per a
ella. Pot pagar un lloguer de
1.100 euros o fins i tot més.

MESURES QUE NO ARRIBEN
Infinitat d'informes corroboren
que hi ha racisme immobiliari a
Catalunya. No es tracta d’una
percepció, sinó d’una realitat. La
mateixa Generalitat va anun-
ciar a l'octubre la posada en
marxa de 70 mesures contra el
racisme, i algunes anaven des-
tinades precisament a combatre
aquest problema. La directora

general de Migracions, Refugi i
Antiracisme del departament
d'Igualtat i Feminisme, Eunice
Romero, afirma, però, que de
moment només han tingut
temps de formar sobre aquest
tema el personal de l'Agència Ca-
talana d'Habitatge i els profes-
sionals dels serveis d'acollida
de migració. "Una experiència
pilot amb agents immobiliaris a
les comarques de Girona per
combatre el racisme no es podrà
dur a terme per la no aprovació
dels pressupostos", lamenta.
Així mateix, tampoc es va poder
aprovar abans de la convocatò-
ria de les eleccions l'avantpro-
jecte de llei contra el racisme,
que ja s'havia redactat. O sigui,
de nou, el que es posa per escrit
no es fa realitat.

“Em pot dir el seu nom per
saber com dirigir-me a vostè?”,
diu a l'altra banda del telèfon la
comercial d'una oficina de Tec-
nocasa, al barri de Sant Andreu
de Barcelona. Amb aquesta fór-
mula, les immobiliàries poden
deduir l'origen del seu interlo-
cutor sense necessitat de pre-
guntar-lo directament. A Tec-
nocasa també asseguren que no
tenen pisos de lloguer quan cre-
uen que parlen amb una perso-
na estrangera, però contesten el

Infinitat d'informes
corroboren que 
hi ha racisme
immobiliari 
a Catalunya. 
No es tracta d'una
percepció, sinó 
d'una realitat

contrari al cap d'una hora quan
se'ls contacta parlant en català.

“Potser la meva companya
no tenia constància que teníem
aquest pis disponible”, argu-
menta el responsable de l'ofici-
na de Tecnocasa, David Sánchez,
per justificar la diferència de
resposta. Aquesta mateixa raó
argüeix Mar Buch, de Finques
Blaumar, a Arenys de Mar, en-
cara que reconeix que el 25%
dels propietaris els demanen
que l'inquilí no sigui immigrant.
“Llavors jo m'he de buscar una
excusa, perquè el propietari és el
que decideix. Altres tampoc vo-
len animals ni nens”, admet
amb total sinceritat.

L'advocada del servei d'a-
tenció i denúncia de SOS Racis-
me Catalunya, Úrsula Ruiz, re-
corda que l'article 512 del Codi
Penal i la llei del Parlament
19/2020 sancionen el racisme
immobiliari. Les multes van de
10.000 a 40.000 euros. El pro-
blema, però, és aconseguir-ne les
proves. "Cal el registre de tru-
cades amb la immobiliària, els
emails de confirmació de cita per
visitar un pis i després la can-
cel·lació… –enumera per exem-
ple–. Les immobiliàries dilaten
el procés en el temps o diuen que
el pis ja està llogat", afirma. És a

dir, el racisme no és flagrant sinó
subtil, i això encara dificulta
més la denúncia.

SANCIONS
Malgrat això, l'Ajuntament de
Barcelona va sancionar dues
immobiliàries amb 45.000 i
90.000 euros per discriminació
quan governaven els comuns.
L'ONG Provivienda també ha
aconseguit alguns fruits en
aquest sentit. "Fins que no es po-
sin multes, les immobiliàries no
canviaran", opina el seu advocat,
Miguel Ruiz Díaz-Reixa. L’any
passat, Mehdi el Madyouni, d’o-
rigen marroquí i que va comptar
amb el suport legal d’aquesta as-
sociació, va obtenir una indem-
nització de 4.000 euros de Fin-
ques Pagès, de Reus, per danys
morals per discriminació. Amb
tot, els que s'animen a seguir un
procés d'aquesta mena són molt
pocs. L'advocada de SOS Racis-
me explica per què: “Una de-
núncia suposa una inversió de
temps i d'energia i no garanteix
aconseguir un pis”.

L'article 512 
del Codi Penal 
i la llei del 
Parlament 19/2020
sancionen el racisme
immobiliari: 
les multes van de
10.000 a 40.000 euros

Un reportatge de Mònica Bernabé

Llegeix més reportatges com aquest a:

– [Comercial immobiliària]
Hi ha pocs pisos 

de lloguer i molta gent 
en llista d'espera...

– [Newma] 
L'anunci deia que teníeu 
un pis de lloguer 
de dues habitacions 
per 600 euros.

– [Comercial immobiliària]
Sí, però ja no el tenim.

“

“
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La Biblioteca Humana 
aterrarà a la Tecla Sala

CULTURA4El 15 de juny s’or-
ganitzarà a la biblioteca central
Tecla Sala una segona trobada
de la Biblioteca Humana, pro-
jecte inaugurat a la Biblioteca de
la Florida el passat mes de no-
vembre. 

Es tracta d’una iniciativa
conjunta de l’Ajuntament, l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB) i la Diputació, organit-
zada per la xarxa de biblioteques
locals i entitats de la ciutat, que

proposa als lectors un espai se-
gur on poder conversar sobre lli-
bres “humans” i sentir expe-
riències personals que permetin
ampliar horitzons als seus par-
ticipants i comprendre millor la
diversitat del món on vivim.

Segons els organitzadors, el
projecte vol trencar les barreres
socials i desafiar els estereotips,
amb lectures suggerides amb la
voluntat de desmuntar prejudi-
cis i idees preconcebudes.

EQUIPAMENTS4“Volem un es-
pai autogestionat i autofinançat,
amb activitats gratuïtes, dutes a
terme per voluntaris de manera
altruista, i amb la necessària
participació, implicació i con-
formitat del veïnat”. D’aquesta
manera s’expressa un membre
de la plataforma Recuperem Al-
bert Germans, creada després
del desallotjament de l’antic cen-
tre social ‘okupat’ (CSO), qui
descarta cap relació amb aquell. 

ASSEMBLEES DE LA PAH
Des de setembre de 2022, el
CSO Nabat 3 acollia diverses
activitats, com les assemblees de
la Plataforma d’Afectats per la
Hipoteca (PAH) de l’Hospitalet
i de la Plataforma Antirepressi-
va de Barcelona, “encara que
no era pública”, especifica el veí
abans esmentat.

Segons informen a Línia L’H
diversos membres de la PAH
hospitalenca, ara es reuneixen
dos cops per setmana al barri de
Sant Josep, concretament al nú-
mero 20 del carrer Mare de Déu

de la Mercè, on també hi ha la
seu del Consorci de Normalit-
zació Lingüística. D’altra banda,
el nucli local del Sindicat de
Llogateres és un altre dels col·lec-
tius que ha vist afectada la seva
activitat arran de la recuperació
de l’antiga fàbrica per part de l’A-
juntament, que vol cedir-la a
Renfe perquè sigui la seu de la
seva escola de formació. El sin-

dicat hi tenia un punt de suport
setmanal, compartit amb l’Espai
Llavors de Collblanc.

“Era un espai molt útil per fer
un seguiment de diversos casos
de llogaters amenaçats de des-
nonaments o amb altres pro-
blemàtiques”, expliquen des del
sindicat, que fa poc que disposa
del local de la CNT, després
d’arribar a un acord amb ells. 

El jardí de l’antiga fàbrica ha acollit nombroses activitats. Foto: CSO Nabat

Albert Germans: el veïnat
reclama obrir l’espai a tothom

La primera trobada va tenir lloc a la biblioteca de la Florida. Foto: Ajuntament

Parcs i jardins | ERC demana millores a la Remunta
Inclosa dins d’un paquet de mocions presentades i aprovades al plenari del mes

d’abril, el grup municipal ERC-EUiA ha demanat que es millori l’estat actual 
del parc de la Remunta i el seu entorn, força degradat segons els republicans.
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Bellvitge | El GornalSalut | La IA revoluciona la reumatologia a l’hospital
El doctor Diego Benavent, del Servei de Reumatologia de l'Hospital Universitari 
de Bellvitge (HUB), ha destacat a València el paper transformador de la intel·ligència
artificial (IA) en la pràctica clínica i la investigació en el servei de Reumatologia.

Trànsit | Atropellament i fuga davant d’una escola
La Xarxa Groga de l’Hospitalet reclama “camins escolars segurs” després de

l’atropellament d’un vianant davant de l’Escola Paco Candel, el 23 d’abril. Segons
Khristian Giménez, de Som Santa Eulàlia, el conductor es va fugar.

“Quatre lavabos en 59 metres
quadrats”. Goya Palacios, veïna
del número 53 del carrer de l’E-
mita, denuncia a Línia L’Hunes
obres que pretenen reformar un
habitatge en quatre habitacions.
“Per fer-hi pisos turístics”, diu que
els han expressat els operaris. 

El neguit pels apartaments
turístics s’estén per la ciutat i
sembla que no és exclusiu de
Collblanc, on recentment ha sor-
tit a la llum el cas del carrer Oc-
cident 14, el bloc on la propietat
vol fer fora els inquilins per fer-
hi pisos turístics. Ara, la por per
l’extensió d’aquest fenomen afec-
ta també Bellvitge. 

OBRES ATURADES
“Les obres van començar el mes
de febrer i, aleshores, un opera-

ri responsable ens va dir que
eren per fer-hi apartaments tu-
rístics”, comenta Palacios, que re-
marca el fet que les esmentades
obres afecten l’estructura de l’e-
difici i podrien posar en perill l’es-
tabilitat del bloc, tal com alerten
tècnics consultats per l’Associa-
ció de Veïns i Veïnes Independent
de Bellvitge (AVVIB). 

Juntament amb altres veïns,
el mateix mes de febrer ho van de-
nunciar a la Guàrdia Urbana i a la
Regidoria de Districte, i van acon-
seguir aturar les obres després
d’una inspecció tècnica de l’A-
juntament. Fonts municipals con-
firmen a Línia L’Haquest extrem,
i concreten que se’n van fer fins a
tres per requerir el permís ade-
quat, que és el d’obra menor.
“Tot i això, les obres continuen a
les nits”, denuncien els veïns del
bloc i del número 51. Tanmateix,
les mateixes fonts municipals as-
seguren que l’Ajuntament no té
constància de cap queixa, en

aquest sentit, per part del ve-
ïnat. A més, des del consistori re-
corden que allà no s’hi poden fer
apartaments turístics, ja que la
normativa obliga al fet que tot el
bloc sencer n’aculli, i no és el cas.

‘HOLDING’ INVERSOR
Els veïns també s’han posat en
contacte amb la propietat, el hol-

ding Lubrusan Inversiones SL,
grup empresarial que té com a raó
social “allotjaments turístics i al-
tres allotjaments de curta estada”.
“I la promoció d’habitatge”, afe-
geix la seva administradora, Ele-
na López, que corrobora a Línia
L’Hque “mai s’ha treballat de nit”,
en al·lusió a les acusacions ve-
ïnals. Des de l’Ajuntament, al

seu torn, informen que s’han re-
unit amb el veïnat per explicar-los
les intencions de la promotora de
les obres, les quals estan aturades
fins que no es presenti la llicèn-
cia necessària per continuar-les. 

Amb tot, Palacios assegura
que la propietat ha dit als veïns
que pretenen fer obres per llogar
habitacions a estudiants i perso-
nal de l’Hospital Universitari de
Bellvitge, mentre que López es-
pecifica que “es reformarà per llo-
gar per habitacions a quatre per-
sones”. De fet, el que sí que poden
fer-hi, sense demanar cap permís,
són lloguers de temporada per a
estudiants i treballadors, de més
d’un mes i menys d’un any.

Sigui com sigui, des de l’AV-
VIB indiquen que aquest grup in-
versor ja hauria adquirit més pi-
sos al barri. “Volem evitar el pro-
cés de gentrificació del barri, on
ja hi ha pisos de 60 i 70 metres a
1.200 euros de lloguer”, alerta
Paco Rodríguez, de l’AVVIB. 

El fantasmade la gentrificació

Sacs de ciment i material d’obra a la porta del pis en obres. Foto: AVVIB

VEÏNAT4Mig centenar de veïns
van assistir a l’assemblea oberta de
l’Associació de Veïns i Veïnes Som
Santa Eulàlia, que es va celebrar el
27 d’abril a la plaça Pius XII per
debatre sobre temes pendents
que afecten el barri, com la
construcció d’un nou poliesportiu,
aprovat l’any 1994 en un decret
municipal i encara sense fer.

Altres temes reivindicats pel
veïnat, “molest pel creixent
abandonament que pateix el barri”

segons Joan Font, membre de la
junta veïnal, són la necessitat
d’una biblioteca després del
tancament el 2021 de la que hi
havia al carrer Pareto per part de
l’Ajuntament, o la protecció del
parc de l’Alhambra, reclamada
per Salvem el Parc de l’Alhambra. 

També demanen la reobertura
de l’antiga fàbrica de Can Trinxet,
ara només oberta puntualment,
com al febrer, pel 50è aniversari
del moviment veïnal a la ciutat. 

Denuncien un “creixent
abandonament del barri”

Un moment de l’assemblea de la plaça Pius XII. Foto: Som Santa Eulàlia

CULTURA4L’antic recinte in-
dustrial de Can Trinxet, al bar-
ri de Santa Eulàlia, ha estat pre-
sentat com una de les setze seus
del Manifesta 15 Barcelona Me-
tropolitana 2024, la Biennal Nò-
mada Europea que celebrarà la
seva quinzena edició del 8 de se-
tembre al 24 de novembre a la
metròpoli barcelonina. 

Per primer cop, el programa
d’aquesta edició serà descentra-
litzat “per ampliar el dinàmic eco-
sistema cultural de la regió me-
tropolitana de Barcelona a 12 ciu-
tats durant dotze setmanes”, se-
gons els organitzadors, que han
avançat que una d’aquestes ciu-
tats serà l’Hospitalet. 

TRANSICIÓ SOCIOECOLÒGICA
Reconeguda per la seva visió
innovadora a l'hora d'indagar en
qüestions globals urgents a tra-
vés de la cultura, aquesta edició
de Manifesta desplaça la seva
mirada a la regió metropolitana

per posar el focus en la capaci-
tat proactiva de la ciutadania per
estimular una transició socioe-
cològica a Catalunya.

‘EQUILIBRANT CONFLICTES’
El delta del Llobregat, els nodes
del Besòs i la serra de Collsero-
la i el Vallès són els tres clústers
temàtics i també les zones que
delimiten geogràficament la ciu-
tat de Barcelona i on està previst
que es produeixin “les grans

transformacions urbanes futu-
res”, segons l’organització. 

Els esmentats clústers con-
centren una varietat de projec-
tes socials i ecològics de veus ar-
tístiques locals i internacionals
en múltiples escenaris de di-
verses ciutats al voltant de tres
temes principals de la biennal:
‘Equilibrant conflictes’ -que es
desenvoluparà a Can Trinxet-,
‘Cuidar i cuidar-nos’ i ‘Imaginant
futurs’, als altres territoris.

Can Trinxet és una de les seus de la biennal cultural. Foto: Manifesta 15

Can Trinxet acollirà la biennal
de cultura europea Manifesta

» Un grup de veïns denuncia que estan fent obres en un pis del barri per fer-hi apartaments turístics
» La propietat, una empresa inversora, ho nega i diu que el volen reformar i llogar-lo per habitacions

Roger Jiménez
BELLVITGE
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Collblanc | La Torrassa

QUEIXES4Diferents barris, en-
tre ells la Florida, van ser esce-
nari el 18 d’abril d’una operació
policial contra els robatoris amb
violència i intimidació. Mossos,
Guàrdia Urbana i Policia Nacio-
nal -que va ocupar-se de qües-
tions d’estrangeria- van sumar
esforços per controlar les perso-
nes i comprovar-ne la docu-
mentació i evitar altres tipus de
delictes. Així i tot, diferents veus
han denunciat a aquesta publi-

cació que els agents van portar a
terme identificacions per perfil
racial a la sortida del metro de
Florida. Un d’ells, Emilià Almo-
dóvar, de l’associació de veïns,
així ho ha explicat a Línia L’H.

Els cossos de seguretat, per la
seva banda, defensen aquesta
classe d’operatius perquè a la
Junta de Seguretat Local es va
detectar un augment dels roba-
toris amb violència i intimidació,
els que més creixen a la ciutat.

SALUT4El nou CAP Florida
Sud obrirà aquest estiu. Així ho
va anunciar el conseller de Sa-
lut de la Generalitat, Manel Bal-
cells, que va visitar l’equipa-
ment a mitjans de l’abril per
comprovar in situ els resultats
de les obres, que ja han acabat.
“Suposarà un salt qualitatiu per
a 50.000 veïns de l’Hospitalet,
que disposaran d’un espai més
ampli i confortable”, va expres-
sar Balcells.

De fet, la posada en funcio-
nament d’aquest centre mèdic ha
estat una de les principals peti-
cions de l’associació de veïns de
la Florida els últims anys. L’edi-
fici està ubicat a l’avinguda de
Catalunya, número 98, i té 1.500
metres quadrats i 25 consultes,
vuit més que l’actual ambulato-
ri del barri. Hi haurà també una
sala d’extraccions, una sala po-
livalent per a formació i activitats
d’educació sanitària i una sala de
descans per als professionals

mèdics. Actualment, els equips
d’atenció de Florida Nord i Flo-
rida Sud atenen la població en
un sol edifici, ubicat al parc dels
Ocellets, que s’ha quedat petit
per l’increment poblacional al
barri. D’aquesta manera, soste-
nen des del departament de Sa-
lut, quan l’equip de Florida Sud
vagi al nou edifici, el de Florida
Nord guanyarà més espai.

Per altra banda, Balcells va
aprofitar la visita a la ciutat per

anunciar que s’acaba de publicar
la licitació del projecte executiu
per al nou CAP de Sant Josep,
que ha d’anar al costat de la Far-
ga. D’aquesta manera, Balcells va
voler destacar “el compromís
del departament de Salut amb la
ciutat de l’Hospitalet”. 

Una vegada que es redacti el
projecte executiu del CAP, es li-
citaran les obres per construir l’e-
quipament en el solar que ha ce-
dit l’Ajuntament.

Imatges de la visita de Balcells al CAP Florida. Foto: Salut

El nou CAP del barri entrarà 
en funcionament aquest estiu

Denuncien identificacions 
per perfil racial en un operatiu

Societat | Nou pla de barris per als Blocs Florida
La fase pilot del nou pla de barris de la Generalitat es desplegarà a una vintena
de zones del país, entre elles els Blocs Florida. La voluntat del Govern és actuar

en aquests barris per revertir situacions de desigualtats i “pobresa severa”. 

Imatge dels blocs durant un operatiu  del 2021. Foto: ACN

PATRIMONI4Continuen pen-
dents les obres de reforma del
pont d’en Jordà, estructura de
ferro que des de fa gairebé un se-
gle uneix els barris de Santa
Eulàlia i la Torrassa per sobre de
les vies del tren i que es troba en
un estat cada cop més degradat,
“sense risc de despreniments,
però amb més rovell i forats”,
alerten els veïns que travessen el
pont cada dia. 

Segons fonts municipals, que
tracten de justificar el retard, les
obres del pont d'en Jordà es
van adjudicar el mes de juny de
2023 a l'empresa Construcciones
y Servicios Faus per 385.111 eu-
ros i una durada de mig any. Me-
sos després, l'empresa ha re-
nunciat al contracte, davant la
pujada de preus dels materials,
tal com ha al·legat, i ara s’ha en-
cetat una nova fase de licitació de
l'obra de rehabilitació.

“EVIDENT DEGRADACIÓ”
“És una notícia molt negativa.
Cal que l’Ajuntament no trigui a

solucionar-lo perquè és vergo-
nyós”, opinen veïns de la Tor-
rassa un cop s’han assabentat del
nou retard. 

En aquest sentit, l’Associació
del Castell de Bellvís a La Tor-
rassa (ACBALAT) confirma “l’e-
vident degradació del pont”. “No
entenem per què s’està trigant
dècades en la seva rehabilitació”,

afegeix l’esmentada associació,
que considera “molt important”
la seguretat del veïnat. 

“Arran de la nostra denúncia,
fa quatre anys, van fer nyaps per-
què hi havia risc de despreni-
ments”, denuncien els mem-
bres de l’associació, que en de-
manen la preservació davant
del cobriment de les vies.

Imatge recent del pont d’en Jordà, inaugurat el 1935. Foto: Línia L’H

Impaciència veïnal pel retard
en rehabilitar el pont d’en Jordà

EQUIPAMENTS4Al Ple celebrat
el mes d’abril, els grups munici-
pals del PP, ERC-EUiA i L’H En
Comú van presentar una moció
conjunta en què reclamaven la
remodelació externa de les pa-
rades del mercat, que va ser
aprovada per unanimitat. 

Tanmateix, l’alcaldessa Nú-
ria Marín assegurava al mateix
Ple que és “impossible” que en
sis mesos es puguin licitar les ob-
res i encara més improbable
que aquestes es puguin comen-
çar en 12 mesos, tal com es va

aprovar a la moció, “bàsicament
perquè encara no s’ha fet res”,
segons Marín. D’altra banda, el
PSC votava en contra de com-
pensar econòmicament els co-
merciants afectats pel decret
d’alcaldia que suspenia la venda
o transmissió de les parades. 

Tal com ja ha publicat Línia
L’H, davant del progressiu de-
teriorament, fa cinc anys que els
paradistes demanen una refor-
ma integral de les parades de
l’exterior, afectades per la pre-
sència d’amiant.

La reforma del Mercat 
rep el suport unànime al Ple

Aspecte actual d’una de les parades de l’exterior del mercat. Foto: Línia L’H

Cooperatives |Oberta la convocatòria dels premis Rosita
El 22 d’abril es va obrir la convocatòria d’una nova edició dels premis Rosita de l’Ateneu
Cooperatiu de l’Hospitalet. Oberta fins el 15 de juny, ofereix la possibilitat d'aconseguir
3.000 euros i assessorament econòmic per a nous projectes cooperatius.
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Esports Bàsquet | El CEJ l’Hospitalet, campió de la Super Copa 
L’equip de Miquel Molgosa va assolir la fita després de guanyar el 4 de maig el Club Bàsquet Samà Vilanova

(65-32) i de la derrota, l’endemà, del Draft Gramenet a Manresa (51-45). El CEJ ja té bitllet per a la fase
d’ascens a Lliga Femenina 2 i també organitzarà, els pròxims dies 11 i 12, la final a quatre de Super Copa.

“Si us plau, no t’oblidis de deixar-
me l’enllaç del partit a l’iPad. No
me’l vull perdre, eh”, li va dema-
nar Félix López al seu fill, també
Félix López (Barcelona, 1975). Un
des del llit de l’hospital i l’altre a
la pista gaudirien del debut com
a internacional del fill, en el pri-
mer matx de la història de la se-
lecció catalana masculina de 3×3.

El partit somiat començaria
a les 11.10 hores del matí del 22
d’octubre de 2022, es jugaria a
Girona i seria contra Letònia. Els
següents reptes, Alemanya, a
les 12.25, i Andorra i els Països
Baixos a la tarda, quan es dis-
putarien el matx pel tercer i
quart lloc, i la final.

López, però, no va arribar a
debutar amb Catalunya, perquè
aquella maleïda matinada va
haver de tornar a Barcelona: la
metàstasi apagaria el pare.

No és casualitat que el bàs-
quet fos l’última excusa de con-
versa entre els dos, perquè el
pare va ser qui li va injectar la
seva passió per l’esport de la cis-
tella. Era el primer seguidor i crí-
tic del santandreuenc. “Em va
ensenyar a ser humil i relativit-
zar les victòries i les derrotes,
perquè hi ha coses molt més
importants. El trobo molt a fal-
tar i enyoro les seves ensenyan-
ces i els comentaris després de
cada torneig. Era un savi gene-
rós”, s’emociona l’entrevistat,
que a la pista es retrata com “una
mica desvergonyit” i a fora es veu
com son pare, tímid i introvertit,

i sense gens d’interès per ser el
centre d’atenció.

Feia pocs mesos que López
s’havia retirat com a jugador de
5×5 amb un descens amb el CB
Sant Andreu, que s’havia estrenat
a Primera Catalana. Ho deixava
perquè cada cop l’apassionava
més el 3×3, que fins a aquell mo-
ment només podia jugar a l’estiu.
Això havia canviat amb l’aparició
de la Lliga 3×3 Indoor, en què ja
havia debutat dies abans.

FUNDADOR D’UN CLUB
Defensa la samarreta de Be Goat,
el club que va contribuir a fundar.
L’equip que més partits ha dis-
putat del Circuit Català potencia
el 3×3 creant contingut dels tor-
neigs en què participen. “Malgrat
que s’estan fent bé algunes coses,
com ara que la Federació Cata-
lana tingui seleccions o que l’es-
panyola organitzi els primers
campionats sots 12 i sots 15, una
aposta que notarem quan els i les
adolescents arribin a sènior, no
estem tan bé com a vegades es pot
donar a entendre”, matisa.

Per poder jugar amb Be Goat
la Lliga 3×3 Indoor, d’iniciativa
privada, va enviar uns 800 cor-
reus electrònics amb el dossier
de patrocini buscant suports, i
“sort que som dels equips més
coneguts…”. “A Espanya no hi
ha cap esportista que es pugui
dedicar professionalment a un
3×3 que acaba depenent de les
federacions i dels clubs, que fan
el que poden i prioritzen el 5×5.
Quan una modalitat depèn d’u-
na altra, mai creixerà prou”,
enraona el santandreuenc.

Fa cinc anys que és creador de
continguts. López va començar

compartint a Instagram jugades
seves dels partits, les que sortien
bé i les que no, i el contingut va
enganxar. Amb el temps, va ob-
rir el seu canal de Youtube “per
cobrir un nínxol que no existia”,
el d’un jugador que compartís el
bàsquet des de dins.

Durant la pandèmia va estre-
nar Floppistencia, un espai de
converses pròximes i des de la
distància amb jugadors i juga-
dores que es transmetien en di-
recte per Instagram i que després
es penjaven a Youtube, on es
poden consultar. A les xarxes
socials López és Floppball, el
malnom que s’ha posat perquè se
l’associa amb el flopping. “M’a-
grada riure’m de mi mateix, i as-
sumeixo que a vegades exagero
una mica els contactes per fer-los
més visibles”, confessa.

Persistent i perfeccionista,
sempre troba alguna excusa per
créixer com a gestor de comuni-
tats al Casino Barcelona, on va
gaudir molt sent crupier, i apro-
fita les oportunitats que es guanya,
com ser comentarista en les dues
edicions de la FIBA 3×3 Strea-

mers Cup, que organitzen Ibai
Llanos i FIBA. Conserva l’energia
del nen que compaginava bàs-
quet, atletisme i natació, i la mi-
rada de qui, a primer any de ca-
det, es va quedar només amb
l’esport de la cistella per ser una
disciplina d’equip. Ja jugava al CB
Sant Andreu, que el curs següent
va tenir un gran detall amb ell.

Es van oferir a ajudar-lo a tro-
bar un club on pogués competir
a un nivell més alt i va aterrar al
Centre Cultural i Recreatiu Coll-
blanc-Torrassa, futur AEC Coll-
blanc. “A la primera fase vam ser
campions a Preferent B i a la se-
gona vam competir a Preferent A
contra el Barça de Marc Gasol o
la Penya de Rudy Fernández”,
comparteix.

Els dos anys de júnior els
passaria al CB Martorell i el pri-
mer de sènior, amb el seu estimat
CB Sant Andreu, pujaria a Sego-
na Catalana, en aquell moment
l’èxit més gran de la història del
club. Després, amb 18 anys, fit-
xaria pel CB Olesa, en què esta-
ria cinc anys, quatre amb fitxa del
B i l’últim va poder celebrar amb

fitxa del primer equip l’ascens de
categoria i la Lliga Catalana.

Una alegria efímera perquè el
conjunt olesà va decidir que no
podia costejar el primer equip fe-
mení, que competia a Lliga Fe-
menina, i el masculí, i va desfer
el segon. Joel Romeu, l’ajudant
de Joan Peñarroya al CB Olesa,
va fitxar pel CB Granollers i se’n
va endur quatre jugadors: Roger
Vilanova, Roger Esteller, Dani
Merchán i López.

“La veritat és que al CB Gra-
nollers cobrava una quantitat
que mai m’havia imaginat en el
bàsquet, i al principi vaig notar la
pressió. En l’equip hi havia una
química impressionant”, recorda
López, que, de nou, va haver de
pair un altre imprevist.

El club passaria a tenir menys
pressupost i faria un equip amb
gent de casa. Així que l’entrevis-
tat va tornar al CB Martorell, on
es retrobaria amb amics i debu-
taria a Copa Catalunya. Després
passaria pel CB Castellbisbal i el
CB Molins, i viuria un curs com-
plicat al CB Castelldefels, fent
molts esforços per compaginar la
seva nova feina de gestor de
continguts a Casino Barcelona i
els partits i entrenaments. Se’n va
perdre uns quants.

Més tard, ascendiria a Pri-
mera Catalana amb el CB Sant
Andreu, però l’equip, com per-
metia la Federació, va decidir no
jugar durant la pandèmia, i Ló-
pez va estrenar-se aquell curs al
gener i amb l’AE Badalonès, en
un grup sa de joves i veterans
que li va permetre jugar els set
partits que li faltaven per arribar
als 200 a Lliga EBA. Un altre
motiu d’orgull per al pare.

Toni Delgado
COLLBLANC

Félix López reivindica el 3×3
» L’exjugador del CCR Collblanc-Torrassa, ara a Be Goat, és jugador i creador de continguts de 3x3
» “El pare em va ensenyar a ser humil i relativitzar les victòries i les derrotes”, confessa López

Félix López, durant un partit amb Be Goat. Foto: Cristina Ruiz
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El soliloqui musical Don Ramón María del
Valle-Inclán a través de Ramón Gómez de
la Serna és un espectacle on l’actor Pedro
Casablanc aprofundeix en aquest per-
sonatge de la literatura espanyola del se-
gle XX a través de la biografia escrita pel
seu coetani, el també escriptor Ramón Gó-
mez de la Serna. Es pot veure fins al 12 de
maig al Teatre Poliorama de Barcelona.

Teatre

Don Ramón María del Valle-Inclán
Xavier Albertí

Es tracta d’un disc de deu cançons amb
el qual Rampaire, el projecte del músic
ampostí Alfred Porres, es consolida dins
del panorama musical català. A l’àlbum
hi ha un clar predomini del pop de gui-
tarres, però aquest gènere es combina
amb l’experimentació pel que fa al ritme
i l’estructura de les cançons, que parlen
de temes quotidians. 

Música

Aquest film espanyol narra la història de
tres germans que es reuneixen a la casa
familiar on van passar els estius de la seva
infància, després de la mort del seu pare.
Decidir què fer amb l'habitatge els re-
sultarà més difícil del que s’esperaven. Està
basat en la novel·la del valencià Paco Roca
guanyadora d'un premi Eisner el 2020, i
compta amb actors com David Verdaguer.

Pelis i sèries

La casa
Álex Montoya

Míssils que apunten al teu cor
Rampaire

Ameba Parkfest 
El festival gratuït de música electrònica organitzat per l’Asso-
ciació de Música Electrònica de Barcelona (AMEBA) viurà una
nova edició el pròxim dissabte 11 de maig amb dos escena-
ris situats en una nova ubicació: el Parc de l’Estació del Nord
de la capital catalana. Durant 10 hores hi haurà música inin-
terrompuda, de la mà d’artistes locals com Oriana, Inexxsta-
ble, Armela o Repe, entre altres. Segons detallen des d’AME-
BA, l’objectiu d’aquesta iniciativa, ja consolidada a la ciutat, és
crear un vincle entre aquests artistes i la comunitat que es-
colta aquest tipus de música, cada vegada més popular.

J O A N  M A N U E L  S E R R ATQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta novel·la aborda el fenomen del
retorn a la vida d'una persona clínicament
morta. La història està ambientada entre
Mallorca i els Estats Units, i té com a pro-
tagonista la soprano Bàrbara Simpson,
que haurà d'aclarir uns fets del passat i re-
soldre un misteri. Per escriure l'obra, l'es-
criptora s'ha estat documentant durant
anys sobre el tema.

Llibres

Una ombra blanca
Carme Riera

|MotoGP 24
És un simulador per a totes les plataformes que permet posar-se a la pell

dels pilots del Mundial de Motociclisme i córrer als diferents circuits.
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El cantautor Joan Manuel Serrat (Barcelona,
1943) ha estat guardonat amb el Premi Princesa
d’Astúries de les Arts 2024, el màxim guardó a

nivell artístic que s’atorga a l’Estat. El jurat desta-
ca la seva llarga trajectòria, que va més enllà de
la música i la poesia, i el considera "un referent
cívic". En aquest sentit, cal recordar que Serrat
és una de les figures més destacades de la can-
çó moderna, tant en català com en castellà, i
que compta amb una llarga discografia i reco-
neixements de tota mena atorgats, sobretot,

des de la seva retirada dels escenaris, a finals del
2022. Davant d’aquest nou guardó, que s’entre-
garà el pròxim mes d’octubre en una cerimònia
encapçalada pel rei Felip VI i la resta de mem-
bres de la Casa Reial, el cantautor s’ha mostrat
molt agraït i ha assegurat que l'ha rebut amb

"satisfacció, alegria, gratitud, emoció i sorpresa".

Famosos

Ser un dels grans músics catalans
És una de les figures més importants de la cançó moderna

Rebre un Premi Princesa d’Astúries
És el màxim guardó artístic que entrega l’Estat

Felicitacions pel reconeixement
La gent aplaudeix la seva llarga trajectòria
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CÀNCER

L’esport controla el pes, millora la regulació
hormonal i enforteix el sistema immunitari  

BENESTAR

EFECTES

HÀBITS

E S T I L S  D E  V I D A

i EXERCICI FÍSIC
L’exercici físic és imprescindible per a una bona qualitat de vida, i
els seus efectes van molt més enllà dels que habitualment des-
taquem. L’activitat física regular és, per descomptat, el millor
complement a una dieta saludable i molt necessària per mante-
nir en forma els músculs i les articulacions. La novetat és que, se-
gons la Societat Espanyola d’Oncologia Mèdica, l’exercici físic
pot reduir fins a un 30% el risc de càncer de mama, de còlon, de
bufeta, d’endometri, d’esòfag i d’estómac.  
Segons els experts, la prevenció del càncer comença fent

trenta minuts diaris d’exercici físic. D’aquesta manera es controla
el pes, es millora la regulació hormonal, s’enforteix el sistema im-
munitari i es redueix la inflamació, els nivells de sucre a la sang i
la resistència a la insulina. A més, l’exercici també és bo per als
malalts de càncer, perquè redueix el cansament, ajuda a comba-
tre la depressió i influeix positivament en els tractaments.  
Això sí, per molt bo que pugui ser l’exercici físic regular, els

metges consideren clau l’adopció d’estils de vida saludables i
evitar el tabac, l’alcohol, la mala alimentació, el sedentarisme i
l’exposició solar sense protecció, factors de risc evitables.  

30minuts d’esport, garantia de salut

L’exercici físic pot reduir fins a un 30% el risc
de prevenir diversos tipus de càncer

Les claus

La pràctica regular d’exercici físic
contribueix a millorar la qualitat de vida  

A banda de l’activitat regular, cal adoptar estils
de vida saludables i evitar el tabac i l’alcohol  
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